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گزارش

بررسی حداقل دستمزد کارگران طی ۱۱ سال اخیر نشان می دهد که حداقل 
دستمزد به جز ۴ سال همواره از نرخ تورم اعلامی پیشی گرفته است.به گزارش 
ایســنا، مطابق ماده ۴۱قانون کار حداقل دستمزد کارگری بر اساس نرخ تورم و 
با توجه به هزینه زندگی یک خانوار کارگری مشخص می شود.شورای عالی کار 
همه ساله موظف است میزان حداقل مزد کارگران را برای نقاط مختلف کشور و 
یا صنایع مختلف را با توجه به درصد تورم اعلامی از سوی بانک مرکزی و وضعیت 
معیشت یک خانوار تعیین کند.به موجب بند دو ماده ۴۱ قانون کار، حداقل مزد 
بدون آن که مشخصات جسمی و روحی کارگران و ویژگی های کار محول شده 
را مورد توجه قرار دهد باید به اندازه ای باشــد تا زندگی یک خانواده که تعداد 

متوسط آن از سوی مراجع رسمی اعلام می شود را تامین کند.مرکز برنامه ریزی 
و اطلاعات راهبردی وزارت کار در گزارشــی به روند مقایسه دستمزد ۱۱ سال 
کارگران طی ســالهای ۱۳۹۱ تا ۱۴۰۱ پرداخته اســت.به موجب این گزارش، 
بررسی حداقل دستمزد اعلام شده طی سالهای ۱۳۹۱ تا ۱۴۰۱ نشان می دهد 
که قبل از سال ۱۳۹۳ افزایش حداقل دستمزد از نرخ تورم کمتر بوده اما از سال 
۱۳۹۳ به بعد به جز دو ســال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۹ همواره بر نرخ تورم فزونی داشته 
است.به عبارتی حداقل دســتمزد کارگران در ۴ سال ۱۳۹۱، ۱۳۹۲، ۱۳۹۷ و 
۱۳۹۹ پایین تر از نرخ تورم اعلامی تصویب شــده است که سال ۱۳۹۷ با وجود 
نرخ تورم ۲۶.۹ درصدی، حداقل مزد ۱۹.۵ درصد و در سال ۱۳۹۹ با وجود نرخ 

تورم ۳۶.۴ درصدی، حداقل مزد ۲۱ درصد به تصویب رسیده است.لازم به ذکر 
اســت که خرداد ۱۳۹۹ شــورای عالی کار با تشکیل مجدد جلسه، پایه حقوق 
کارگران را تغییر داد و در ازای کاهش ۷۵ هزار تومانی پایه ســنوات کارگران، 
افزایش حداقل دســتمزد را از ۲۱ درصد به ۲۶ درصد رســاند اما این افزایش 
باز هم از نرخ تورم ۳۶.۴ درصدی کمتر بود.نتایج این گزارش همچنین نشــان 
می دهد که در حالی که نرخ تورم سالانه در اسفند ۱۴۰۰ عدد ۴۰.۲ درصد بوده 
است اما افزایش حداقل دستمزد کارگران ۵۷.۴ درصد و ۱۷ درصد بالاتر از نرخ 
تورم تصویب شده که دســتکم در طول یک دهه اخیر بی سابقه بوده است.به 
گزارش ایســنا، شورای عالی کار ۱۹ اسفند ماه ۱۴۰۰ افزایش حداقل دستمزد 
کارگران را ۵۷.۴ درصد تصویب کرد که به موجب آن پایه حقوق کارگران از ۲ 

میلیون و ۶۵۵ هزار تومان به ۴ میلیون و ۱۷۹ هزار تومان افزایش یافت.

روند تغییر دستمزد کارگران در ۱۱ سال اخیر

ساعت کاری جدید بانک ها ا اعلام شد
ســاعت کاری جدید بانک ها از روز شــنبه ۲۱ خرداد تا ۳ شهریور ماه اعلام 
شــد.محمدرضا جمشــیدی دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 
اعــلام کرد: پیرو مصوبه اخیر هیات دولت ســاعات حضــور کارکنان بانک ها و 
موسســات اعتباری خصوصی در سراســر کشــور از تاریخ ۱۴۰۱/۰۳/۲۱ الی 
۱۴۰۱/۰۶/۰۳ساعت ۷ بامداد، زمان پذیرش مشتریان از ساعت ۷:۱۵ الی ۱۳:۳۰ 
و روزهای پنجشنبه نیز ۱۲:۳۰ خواهد بود.محمدرضا جمشیدی افزود: از بانک ها 
و موسسات اعتباری خصوصی درخواست شده است نیم ساعت قبل از تعطیلی 
واحدها نســبت به خاموشی دستگاه های برودتی و روشــنایی اقدام کرده و در 
مصرف برق نهایت صرفه جویی رو داشته باشند.همچنین، علیرضا قیطاسی،دبیر 
شورای هماهنگی بانک های دولتی برای فعالیت بانکهای دولتی بخشنامه مذکور 

را برای اجرا از )امروز(۲۱ خرداد الی ۳ شهریور ابلاغ کرد.

اعلام طرح های فروش خارج از روند قرعه کشی 
به زودی

معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معــدن و تجارت از اعلام طرح های 
فروش خودرو خارج از روند قرعه کشــی به زودی خبر داد و گفت: به دستور وزیر 
صمت مقرر شد به همه منتخبان که نامشان در سامانه یکپارچه تخصیص خودرو 
اعلام شده است )اعم از منتخبان اصلی  و ذخیره( خودرو تخصیص داده شود.به 
گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »منوچهر منطقی« افزود: در پی افزایش 
تولید خودروهای کامل در خودروســازان داخلی و افزایش عرضه خودرو در سال 
۱۴۰۱ به میزان بیشــتر از ۲۰۰ درصد سال گذشته  و در پی مباحث مرتبط با 
اعلام اسامی برندگان نخستین مرحله تخصیص خودرو از طریق سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو، به دســتور وزیر صمت مقرر شد به همه منتخبین که نامشان 
در ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو اعلام شده است )اعم از منتخبان اصلی  و 
ذخیره( خودرو تخصیص داده شــود.وی گفــت: در خصوص واگذاری خودرو به 
منتخبین فهرســت ذخیره )رزرو( پــس از اتمام مهلت ثبت نام منتخبین اصلی 
در روز ۲۵ خرداد، اطلاع رســانی تکمیلی انجام خواهد شــد.منطقی خاطرنشان 
کرد: لازم به ذکر اســت که در پی استقبال هم میهمان عزیز از عرضه خودرو در 
سامانه یکپارچه تخصیص خودرو و رضایت بیش از ۹۰ درصدی مخاطبان از این 
شــیوه واگذاری، روند واگذاری خودرو هم زمان با افزایش نرخ تولید خودروهای 
کامل تداوم خواهد یافت و دور بعدی در تخصیص نیز در تیرماه انجام می شــود.

وی بیان  داشــت: در خصوص طرح های فروشی که در همین دوره از قرعه کشی 
خارج شده اند، به زودی اطلاع رسانی لازم انجام خواهد شد.

فعالیت قاچاقچیان لوازم  خانگی قابل رصد است
دبیر کل انجمن صنایــع لوازم خانگی ایران گفت: قاچاقچیان لوازم  خانگی از 
طریق رصد فضای مجازی و همچنین تراکنش های بانکی شــان قابل شناسایی 
هستند.عباس هاشــمی در گفت وگو با ایرنا افزود: امروز قاچاقچیان لوازم  خانگی 
با ورود به شبکه ها و فضای مجازی، مشتریان خود را پیدا می کنند که از طریق 
پلیس فتا در فضای ســایبری قابل پیگیری است، همچنین عمده قاچاقچیان از 
سیستم بانکی برای تبادلات پولی خود استفاده می کنند و تراکنش های آنان نیز 
قابل دنبال کردن اســت.وی بیان  داشت: با این حال برخورد فیزیکی با کالاهای 
قاچاق با حضور میدانی در ســطح عرضه از سوی متولیان امر نیز ضروری است.

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران خاطرنشان کرد: از حدود پنج سال پیش 
موضوع »شناسه کالا« برای لوازم  خانگی با برگزاری جلسات متعدد کارشناسی 
آغاز شد و امروز دیگر هیچ کالای ایرانی از این صنعت وجود ندارد که شناسه کالا 
نداشته باشد.هاشمی بیان  کرد: همان زمان کد رهگیری برای تک تک کالاهایی که 
تولید می شد نیز تهیه شد، هرچند ابتدا بسیاری واحدها توجیه نبودند و استقبالی 
از ایــن طرح نمی کردند، اما در ادامه با اطلاع رســانی اینکه این طرح مهم ترین 
ابزار مبارزه با قاچاق است، تمکین کردند.این مقام صنفی ادامه داد: امروز شاهد 
سوءاستفاده از قوانین و مقررات در مناطق مرزی و واردات گسترده کالاهای لوازم 
 خانگی به صورت ته لنجی، کولبری و غیره هستیم که فقط به کام عده ای خاص 
در کشور است و اصلاح سهمیه ها یا اصلاح برخی قوانین در زمینه خروج از شعاع 

خاص در این مناطق ضروری است.

ایران و نیجریه ۸ سند همکاری امضا کردند
ایران و نیجریه ۸ ســند همکاری در حوزه های فرهنگی، گردشــگری، نفت، 
کشاورزی، ورزشی و تجاری امضا کردند.به گزارش صدا و سیما، ششمین اجلاس 
کمیسیون های مشترک جمهوری اسلامی ایران و جمهوری فدرال نیجریه عصر 
چهارشنبه با حضور سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت و زبیرو 
دادا وزیر مشــاور در امور خارجه نیجریه در تهران برگزار شــد. در این اجلاس 
تجاری، ایران و نیجریه ۸ ســند همکاری بین دو کشــور در حوزه های مختلف 
فرهنگی گردشگری نفت کشاورزی ورزشــی و تجاری امضا شد.زبیرو دادا وزیر 
مشاور در امور خارجه نیجریه در این مراسم گفت: روز چهارشنبه ملاقات هایی با 
معاون اول رئیس جمهور و سایر مقامات ایرانی داشتیم و مذاکرات بسیار خوبی 
انجام شــد.وی افزود: ما نهایت تلاش خودمان را در جهت حضور در ششــمین 
کمیسیون مشترک دو کشور انجام دادیم و این در حالی است که هشت سال از 
آخرین دوره برگزاری کمیسیون های مشترک می گذرد که در آن دوره کمیسیون 
مشترک توافق نامه ها و آئین نامه های مختلفی با هدف تقویت و ارتقا مناسبات 
دو کشــور به امضا رسید. حضور مجدد ما در اینجا به منزله تعهدمان به اجرای 
توافقات و قراردادها است.دادا اظهار کرد: نیجریه اهمیت بالایی برای روابط خود 
با جمهوری اسلامی ایران قائل است، زیرا پتانسیل ها و ظرفیت های خوبی وجود 

دارد و اگر از این ظرفیت ها استفاده کنیم به نفع دو کشور و ملت خواهد بود.

گمرک سبز بین ایران و روسیه راه اندازی می شود
رئیس کل گمرک روســیه در دیدار با همتــای ایرانی خود، گفت: در صورت 
شناسایی فعالان اقتصادی مجاز در ایران و روسیه، می توانیم موافقتنامه جدیدی 
را بــرای راه اندازی گمرک ســبز امضا کنیم.به گزارش گمــرک ایران، علیرضا 
مقدسی، رئیس کل گمرک جمهوری اســلامی ایران و ولادیمیر بولاوین رئیس 
کل گمرک فدراســیون روسیه، دو یادداشــت تفاهم همکاری و یک پیش نویس 
موافقتنامه حقوقی امضا کردند.یادداشــت تفاهم همکاری بین سرویس فدرال 
گمرک روســیه با گمرک جمهوری اســلامی ایران در زمینــه آموزش و تربیت 
نیروهای زبده، تفاهم نامه تعامل بین گمرک دو کشــور درباره مبارزه با تخلفات 
گمرکی تا ســال ۲۰۲۵ میلادی و نیز پیش نویس موافقتنامه شناسایی فعالان 
مجاز اقتصادی به منظور استفاده از گذرگاه سبز گمرکی از جمله تفاهم نامه های 
امضا شده بین گمرک ایران و روسیه بود.ولادیمیر بولاوین در مذاکره با علیرضا 
مقدسی، با اشــاره به ضرورت همکاری ایران و روســیه برای راه اندازی گذرگاه 
گمرکی ســبز گفت: در صورت شناســایی فعالان اقتصادی مجاز در دو کشور، 
می توانیم موافقتنامه جدیدی را برای راه اندازی گمرک ســبز امضا کنیم.رئیس 
کل گمرک روسیه با ابراز خرسندی از روند صعودی مناسبات اقتصادی بین دو 
کشور تاکید کرد: با راه اندازی گمرک سبز و استفاده از سامانه مشترک ترانزیتی 
بین ایران، روسیه و جمهوری آذربایجان، چشم انداز روابط اقتصادی دو کشور به 

سرعت محقق خواهد شد.

روند صعودی قیمت طلا متوقف شد 
نایــب رئیس اتحادیه طــلا و جواهر تهران گفت: منــع معاملات کاغذی و 
فردایی ارز روند رشد قیمت طلا را متوقف کرد.محمد کشتی آرای در گفت وگو 
با ایرنا در خصوص وضعیت بازار طلا در هفته گذشته اظهار داشت: بهای انس 
جهانی طلا در هفته گذشته نوسان کمی داشت و در محدوده ۱۸۴۰ تا ۱۸۵۰ 
دلار معامله می شــد، در نتیجه قیمت طلا در کشور تحت تاثیر نرخ ارز بود.وی 
افزود: نرخ ارز با وجود اینکه تحت کنترل بانک مرکزی بود اما در برخی روزها 
در فضای غیرواقعی ســیر صعودی داشــت و در این ایام با اطلاعیه های بانک 
مرکزی مبنی بر منع معاملات کاغذی و معاملات فردایی ارز روند رشد قیمت 
طلا متوقف شد.نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران بیان کرد: قیمت سکه 
طرح قدیم ۳۰۰ هزار تومان و سکه طرح جدید ۳۵۰ هزار تومان کاهش قیمت 
و نیم ســکه و ربع سکه هر کدام ۲۰۰ هزار تومان افت قیمت داشتند.به گفته 
وی در هفته گذشته سکه های یک گرمی بانک مرکزی بدون تغییر قیمت داد و 
ستد می شد.کشتی آرای افزود: هر مثقال طلای آب شده ۵۰ هزار تومان و هر 
گرم طلا ۱۵ هزار تومان افزایش قیمت داشت.وی گفت: اینکه در هفته گذشته 
قیمت انواع ســکه کاهش و طلا افزایش یافت، به دلیل کاهش حباب سکه بود 
که به دلیل اقدامات بانک مرکزی برای کنترل بازار ارز و منع معاملات کاغذی 

 و فردایی بود.

اخبار کوتاه

بازار

گروه اقتصادی: نام ســیدمیعاد صالحــی که روز ۲۱ 
مهر سال گذشــته به پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی و 
تصویب هیات وزیران، مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران شــد، با حواشی گره خورده است. یک بار در 
دولت روحانی، سرنوشــت اموال میلیونها بازنشسته تامین 
اجتماعی در دولت روحانی به او ســپرده شــد و بار دیگر 
در دولت رئیســی سرنوشــت جان انســانهایی که با قطار 
ســفر می کنند به نام او گره خورد. او مدیری با چهل سال 
سن اســت که آنقدر روابط محکمی دارد که می تواند چند 
مســئولیت بی ارتباط با هم را بــر عهده بگیرد و هم مدیر 
شبکه قرآن شــود، هم رئیس صندوق بازنشستگی کشور 
و هم مدیرعامــل راه آهن! حالا ســخنان او درباره حادثه 
قطار مشهد – یزد مورد توجه قرار گرفته است. سیدمیعاد 
صالحی در تعطیــلات نوروز ســال ۱۳۹۸ با حکم محمد 
شــریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان 
مدیر عامل صندوق بازنشســتگی کشــوری منصوب شد. 
دانش آموخته دکتری از دانشــگاه صنعتی شــریف و عضو 
بنیــاد ملی نخبگان و در عین حال قاری قرآن بود که رتبه 
دوم مســابقات جهانی حفظ و قرائت قران کریم در کشور 
مصر و دبیر کارگروه نخبــگان قرآنی بنیاد ملی نخبگان و 
همچنین مدیریت رادیو قرآن را هم در کارنامه داشت. این 
انتصاب با انتقادات فراوانی موجه شده بود. همان زمان اعلام 
شد که براساس شــرایطی که در تبصره ۱ ماده ۱۷ قانون 
نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی برای روسای سازمان ها و 
صندوق های تعاون، کار و رفاه اجتماعی تعیین شده، ادامه 
فعالیت صالحی در جایگاه مدیرعاملی صندوق بازنشستگی 

کشوری غیرقانونی است. 
سازمان بازرسی کل کشــور و دیوان محاسبات حضور 
میعــاد صالحی را در جایگاه مدیر عامل ســازمان صندوق 
بازنشستگی کل کشور را مغایر قانون اعلام کردند و صالحی 
پس از کمتر از پنج ماه برکنار شــد. اما او سکوت نکرد و به 
افشاگری علیه مدیران دولت وقت پرداخت و البته مزد این 
افشــاگری ها را در مهرماه سال گذشته با انتخاب به عنوان 
مدیرعامل راه اهن دریافــت کرد. هنگام انتصاب او در این 
مسئولیت اعلام شــد که او دارای سوابق علمی و تخصصی 
در حوزه حمل و نقل ریلی بوده که از آن جمله می  توان به 
طرح برگزیده جشنواره خوارزمی و چاپ و ارائه چندین مقاله 
در مجــلات آی اس آی و کنفرانس های معتبر بین المللی 
در حوزه ریلی و همچنین ســابقه فعالیت در شــرکت های 
ریلی مســافری و باری اشاره کرد. اما با این حال سابقه ای 
در شــرکت راه آهن نداشــت و این اتصاب هم انتقاداتی را 
برانگیخت.میعاد صالحی اردیبهشت ماه به روسیه سفر کرد 
و اعلام شــد که در این سفر توافقات مهمی در حوزه ریلی 

صورت گرفت. 
مجموعه سخنان صالحی از زمانی که به عنوان مدیرعامل 
راه آهن انتخاب شده نشان می دهد آنچه بیشتر مورد توجه 
او بوده، توسعه حمل و نقل ریلی بوده اما در مورد فرسودگی 
نــاوگان راه آهن، امنیت حمل و نقل ریلی و مواردی از این 
دســت صحبت خاصی نداشته اســت. این درحالیست که 

کمبود ناوگان مدرن و گران شدن تجهیزات مربوط به حمل 
و نقل ریلی مشکلات فراوانی برای راه اهن ایجاد کرده است. 
تا همین ســه ســال پیش، واگنهای بالای ۴۵ و ۵۵ سال 
کــه بدون تهویه بودند در نــاوگان حمل و نقل ریلی فعال 
بودند که از ناوگان خارج شــدند امــا به جای آنها تعدادی 
واگن نو و بازسازی شده که آنها هم سنی در حدود سی سال 
داشــتند وارد چرخه ناوگان شدن و میانگین عمر واگنهای 
ریلی کشور هیچگاه به بیست سال هم نزدیک نشده است.  
حادثه قطار مشهد – یزد، نه فقط به دلیل فرسودگی ناوگان 
ریلی بلکه به دلیل ســوءمدیریت در محل بروز حادثه رخ 
داده بود؛ موضوعی که در سخنان مدیرعامل راه آهن هم به 
آن اذعان شــده اما پاسخی به آن داده نشده و همه چیز به 
ارائه گزارش نهایی موکول شده است. مدیرعامل شرکت راه 
آهن علت اصلی سانحه قطار مشهد- یزد را مانعی که »بیل 
مکانیکی« در مســیر ایجاد کرده بود و »سرعت غیرمجاز« 
لوکوموتیوران برای عبور از مســیر مسدود شده اعلام کرد. 
او البته گفت که این برداشت اولیه است و اعلام نظر قطعی 
چند روز طول می کشــد. او هم البتــه مانند اغلب مدیران 
دولت رئیسی، مشــکلات را به گردن دولت قبل انداشخت 
و گفت: »در دهه های گذشــته به حوزه ریلی توجه نشده و 
منابع کافی در اختیار این بخش نبوده است و ما میراث دار 
بدهی بسیار زیادی هســتیم.  بخش قابل توجهی از حوزه 
ریلی در سطح فناوری بسیار پایین قرار دارد که امیدواریم 
بــا حمایت رییس جمهور با نفوذ فناوری این حوزه را ارتقا 
دهیم.« او البته توضیح نداد که میزان توجه دولت رئیسی 
به حمل و نقل ریلی چقدر بوده اســت. این درحالیست که 
در قانون بودجه ۱۴۰۱ کل کشــور به موضوع حمل و نقل 

ریلی توجه چندانی نشده و اهدافی هم که برای حمل و نقل 
ریلی در بودجه تعیین شده بیشتر بر افزایش میزان خطوط 

ریلی بوده و نه بهبود کیفی شرایط حمل و نقل ریلی. 
تست هوشیاری راننده بیل مکانیکی

 مثبت شد!
مدیرعامل راه آهن درباره این حادثه گفت: در ســاعت 
۲۴ سه شنبه تا چهار و نیم صبح چهارشنبه به دلیل طوفان 
شــن در این منطقه که منطقه ماسه گیری است، پیمانکار 
بخش خصوصی در حال بهسازی مسیر از جمله تعمیرات و 
تعویض تراورس بود که با توجه به دستورالعمل های مربوط 
به ایمنی تا چهار و ۳۰ دقیقه صبح عملیات کارگاهی انجام 
شد و بعد این ســاعت پایان کار اعلام و مسدودی خط به 
پایان رســید. از ساعت چهار و ۳۰ دقیقه اعلام می شود که 
خط باز است و قطار مسافری امکان حرکت به سمت مقصد 
دارد. قبل از این ساعت هم یک دیزل منفرد و قطار باری از 
این مسیر عبور می کند. آنچه که محل سوال و بررسی است، 
این موضوع بوده که راننده بیل مکانیکی متعلق به پیمانکار 
بخش خصوصی درحالی که ســاعت کارگاه پایان یافته به 
طور کاملا غیرطبیعی بخشــی از بیل یــا بوم میکانیکی را 
روی خط می گذارد  و در مســیر لوکوموتیو قرار می دهد و 
لوکوموتیو با بخشــی از این بوم مواجه می شــود و شیشه 
لوکوموتیو شکســته می شــود.معاون وزیر راه وشهرسازی 
گفت: به نظر می رسد علت اصلی حادثه »مانعی« بوده که 
»بیل مکانیکی« متعلق به پیمانکار بخش خصوصی ایجاد 
کرده است و »سرعت غیرمجاز« لوکوموتیوران برای عبور از 
این بلاک نیز بر شدت سانحه افزوده است. هر بلاک سرعت 
خاص خود را دارد و سرعت لوکوموتیو در بلاک قبلی درست 

بود اما در بلاک محل تصادف سرعت لوکوموتیو بیشتر بوده 
و پس از برخورد با بیل بر شــدت حادثه افزوده شده است.
وی افــزود: از لوکومتیوران و راننده بیل مکانیکی تســت 
هوشیاری گرفته شده است. تست هوشیاری لوکوموتیو ران 
مشکلی نداشت اما تست هوشیاری راننده بیل مکانیکی هر 
دو بار مثبت شــد که بازداشت شد ، باید مشخص شود به 
چه علتی وی بوم بیل یا خود بیل را جابجا کرده آن هم در 
شرایطی که خط باز بوده است و آن را در مقابل لوکوموتیو 

ران قرار داده است.
میعاد صالحی البته توضیح نداد که پایش مســیر ریلی 
چگونه صورت می گیرد که کســی متوجه مســدود شدن 
مســیر نشد؟ آیا همه نظارتها به روش سنتی گذشته انجام 
می شــود که قرار گرفتن مانع روی ریل، آن هم مانعی که 
مربوط به پیمانکار راه آهن بوده، بدون اطلاع مسئولان خط، 
باعث بروز حادثه می شــود؟در همیــن حال برخی اعضای 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با سفر به خراسان 
جنوبی ضمن بازدید از محل وقوع حادثه قطار مشهد - یزد 
در طبس، ابعاد حادثه و آخرین وضعیت موجود را بررســی 

کردند.
تشییع پیکر هشت جانباخته حادثه قطار 

پیکر هشت نفر از جانباختگان حادثه قطار مشهد - یزد، 
قبل از ظهر جمعه بر روی دســتان مــردم دارالعباده یزد 
تشییع شد. به گزارش ایرنا، این مراسم از میدان امامرضا)ع( 
یزد آغاز و به سمت گلزار شــهدای خلدبرین برگزار شد و 
در طول مســیر تشــییع کنندگان با مرثیه خوانی و نوحه 
خوانی یاد جانباختگان این حادثه را گرامیداشتند. آیت الله 
ناصــری نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه یزد بر 
پیکر این درگذشتگان اقامه نماز کرد و در آیین تشییع پیکر 
جانباختگان مهران فاطمی اســتاندار، جمعی از مسئولان و 

مردم سوگوار دارالعباده یزد شرکت کردند. 
با توجه بــه اینکه پیکر ۴ نفر از درگذشــتگان مربوط 
به شهرســتان مهریز و یک نفر مربوط به شــهر شاهدیه و 
بقیه درگذشــتگان مربوط به دیگر نقــاط یزد بودند، پیکر 
این درگذشــتگان به خانواده های آنان تحویل شــد تا در 
مناطق محل سکونت آنان تشییع و به خاک سپرده شوند.
هشــت جانباخته ایــن حادثه به نام هــای ابوالفضل زارع 
ارنانی فرزند قاســم، کیــان زارع ارنانی فرزنــد ابوالفضل، 
مرضیه ســاکت یزدی فرزند محمود، عزت آخوندی فرزند 
امیر، فاطمه رحیمی فرزند محســن، کبری میرزایی فرزند 
یدالله، منیژه میرجلیلی فرزند محمدحسین و فاطمه بمانی 
هنزایی فرزند علی پیکر پنج نفر در یزد و ســه تن در دیگر 
مناطق دیگر استان به خاک ســپرده شدند  است. معاون 
سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار یزد گفت: مهمترین 
مسئله که هم اکنون در حال انجام است شناسایی جسدهای 
جانباختگان حادثه قطار مشــهد به یزد است. آیین یادبود 
جانباختگان حادثه قطار مشهد به یزد نیز پنجشنبه شب با 
حضور نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد و جمعی 
از مردم و مســئولان در آستان مقدس امامزاده سیدجعفر 

محمد )ع( برگزار شد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه ۲ میلیون 
و ۴۰۰ هــزار مــؤدی داریم که می توانند بــرای پرداخت 
مالیات عملکرد سال گذشته مشمول مالیات مقطوع شوند، 
اعلام کرد: براساس بررسی های سازمان امور مالیاتی معادل 
۹۶ درصد از مشاغل باید برای مالیات عملکرد سال گذشته 
خود زیــر ۲۰ میلیون تومان مالیــات بپردازند.به گزارش 
ایسنا، صاحبان مشاغل تا پایان خردادماه سالجاری فرصت 
دارند تا نســبت به تســلیم اظهارنامــه و پرداخت مالیات 

عملکرد سال گذشته خود اقدام کنند. 
داوود منظور-رئیــس کل ســازمان امــور مالیاتی در 
یک برنامه تلویزیونی به بیــان جزئیات اخذ این مالیات و 
اقداماتی که برای محاســبه مالیات مقطوع برای این افراد 
درنظر گرفته شده است، پرداخت. وی در ابتدا اظهار کرد: 
فعالان اقتصادی برای عملکرد ســال گذشــته خود باید 

اظهارنامه بدهند تا ســازمان امور مالیاتی نسبت به برآورد 
درآمــد آن ها و وصول مالیات اقدام کند. از آنجا که ســال 
گذشته، سال سختی برای مشاغل به خصوص مشاغل خرد 
و متوســط بود، امسال نمی توانیم مالیات مشاغل را نسبت 
به ســال گذشــته افزایش دهیم زیرا، روند اخذ مالیات به 
این صورت اســت که هر چه درآمد مشاغل افزایش یابد، 
بالطبع باید مالیات بیشــتری از آن ها اخذ شود اما از آنجا 
که وضعیت اقتصادی و درآمدی مشــاغل در سال گذشته 
مساعد نبوده، قصد نداریم تا فشار مالیاتی هم به آنها وارد 
کنیــم. وی افزود: در این زمینه، دو فرصت برای مشــاغل 

فراهم کردیم تا بتوانند مالیات خود را بپردازند.
 اولین گام این اســت که مشــاغل اظهارنامه را تکمیل 
کننــد و در آن بــه بیان میزان درآمــد و هزینه های خود 
بپردازند. رئیس کل ســازمان امور مالیاتی ادامه داد: البته، 

میزان درآمد و هزینه هایی که صاحبان مشاغل به سازمان 
امور مالیاتی اعلام می کنند، با میزان تشــخیصی سازمان 
متفاوت است زیرا، برخی از مشاغل ممکن است که سعی 
کننــد تا درآمد خود را کتمان یــا هزینه های خود را زیاد 
اعلام کنند. در این زمینه، سازمان امور مالیاتی با استفاده 
از بانک اطلاعاتی خود شــامل  واریزی های دستگاه پوزها، 
مقادیر ورودی به حســاب ها از طریق کارت به کارت و ... 
میــزان مالیات ابرازی را بررســی می کند تا میزان مالیات 

تشخیصی را به مؤدی اعلام کند.
وی افــزود: دومین راهی که پیش روی مشــاغل برای 
پرداخت مالیات عملکرد ســال گذشته است، تبصره ۱۰۰ 
قانون مالیات مستقیم اســت که طبق آن، در حال حاضر 
مشاغلی که فروش آن ها کمتر از ۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان باشــد، نیازی به تســلیم اظهارنامه ندارند و مالیات 

آن ها مقطوع محاســبه خواهد شد. در سال گذشته، سقف 
تعیین شــده برای کســانی که مشــمول مالیات مقطوع 
می شــدند، ۱ میلیارد و ۴۴۰ میلیون  تومان بود که برای 
اعمال این ســقف برای سال جاری نیز بسیاری از مشاغل 
زیان می دیدند که ســقف را به ۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

تومان افزایش دادیم. 
بــه عبارت دیگر، مشــاغلی که فروش  آن ها در ســال 
گذشــته کمتر از این میزان باشد، مشمول مالیات مقطوع 
می شــوند.منظور درباره چگونگی محاسبه مالیات مقطوع 
برای مشــاغل گفت: بــرای تعیین مالیــات مقطوع برای 
مشاغل، میزان فروش فعالان اقتصادی و صاحبان مشاغل 
از طریق بانک اطلاعاتی ســازمان امــور مالیاتی به همراه 
ضریب ســود فعالیت آن ها محاسبه می شود تا در نهایت، 

مالیات را اعمال کنیم.

با وجود گذشت یک ماه از زمان اجرای جراحی اقتصادی 
و حذف یارانه کالاهای اساسی با حذف ارز ترجیحی، هنوز 
سیاست روشــنی درباره طرح کالابرگی اعلام نشده است.
براســاس آخرین اعلام وزیر اقتصاد، بانک مرکزی، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، وزارت جهادکشــاورزی و وزارت 
امور اقتصادی و دارایی مشــغول ایجاد یک زیرساخت فنی 
برای اجرای طرح کالابرگ هســتند که بعد از آماده شدن 
زیرســاخت های لازم، نحــوه اجرای این طــرح به صورت 
کامل و شــفاف به اطلاع مردم رســیده و اجرایی خواهد 
شد.به گزارش خبرانلاین،این در شرایطی است که یازدهم 
خردادمــاه محمد مخبــر، معــاون اول رییس جمهور پس 
از جلســه هیات دولت در جامع خبرنگاران اعلام کرد که 

کالابرگ آماده نشده، ناچاریم یارانه نقدی بدهیم.
بــه گفته او، ما بــه لحاظ قانونی موظــف بودیم از اول 
فروردین در واقع این اصلاح را صورت دهیم، یک تعارضی 
در مصوبه مجلس بود. اول اینکه باید از اول فروردین حذف 
می شــد، چراکه ارز ترجیحی دیگر وجود نداشت و از سوی 
دیگر گفته بودند کالابرگ. البته در همان قانون گفته بودند 
»یا راه های دیگر«. چون هنوز کالابرگ آماده نشــده است، 
ناچاریم یارانه نقــدی پرداخت کنیم و این را ادامه بدهیم.
مخبر درباره زمان اجرایی شــدن کالابــرگ الکترونیکی، 
متذکر شــد: اجرای این طرح در دست دستگاه های دیگر 
اســت و دارند کار می کنند، اجازه دهیــد که زمان ندهم، 
اما واقعا فشــار ما این اســت که در حداقــل زمان ممکن 
این موضوع اجرایی شــود.در این میــان، مدیرکل توزیع و 
فروش شــرکت بازرگانی دولتی ایران چندی پیش درباره 
زمان اجرای کالابرگ الکترونیکی در کشور اعلام کرد: طرح 

مردمی سازی یارانه ها دو مرحله دارد که در فاز اول در حال 
اجرا اســت؛ به طوری که مقادیری پول به حســاب بانکی 
خانوار واریز می شود؛ حداکثر زمانی که برای این فاز در نظر 
گرفته شده دو ماه است.بنا به گفته او، فاز دوم این طرح به 
صورت خرید الکترونیک به صورت کالا برگ است؛ یعنی با 
کالابرگ افراد تنها می تواند کالاهای اساسی )نان، مرغ، تخم 
مرغ، لبنیات و روغن( را خریداری کند که یارانه آنها اصلاح 
شده اســت.براتعلی عنوان کرد: بر این اساس، افراد هنگام 
خرید مبلغ کالا را به قیمت قبل )یارانه ای( خریداری می کند 
و مابقی آن را دولت به حســاب فروشنده پرداخت می کند 
یا اینکه مبالغ به کارت های بانکی افراد واریز می شود اما از 
آن تنها می توان کالاهای یاد شده را خریداری کرد.اما چرا 
از همان ابتدای طرح مدمی ســازی یارانه ها، طرح کالابرگ 
اجرا نشــد؟ محمدصادق مفتح، قائــم مقام وزیر صمت در 
امور بازرگانی در این باره گفت: ارائه ســبد کالا در جبران 
افزایش قیمت ها مستلزم مقدماتی از جمله ایجاد زیرساخت 
الکترونیکی، مسئله تأمین، راحتی و رفاه دریافت کنندگان 
کالا و همچنین واقعیت های شــبکه توزیع بود، بنابراین به 
برنامه ریزی و دقت مضاعف نیاز داشت و تصمیم گرفته شد 
که این کار با عجله انجام نشــده و در ابتدا به صورت نقدی 
و پس  از آن به صورت ســبد کالایی انجام شــود.وی بیان 
داشــت: اما این که در قبال افزایش قیمت سبد کالا بدهیم 
تا هزینه خانوار کنترل شــده و مطمئن باشیم مقدار کالری 

و مواد غذایی لازم به خانواده ها می رســد، از اول در دستور 
کار دولت قرار گرفت. برنامه ریزی های لازم انجام شــد، اما 
نیاز به مقدماتی داشت.مفتح عنوان کرد: یکی از موضوعات 
اصلــی این بود که در ابتدای طرح که مردم خرید هیجانی 
در بازار دارند، این موج از ســوی فروشگاه های زنجیره ای و 
میدان های میوه و تره بار با افزایش ساعت کار، کنترل شود و 
پس از بازگشت به شرایط عادی، توزیع در کل شبکه توزیع 
صورت گیرد، ضمن این که اکنون نیز توزیع در کل شــبکه 
اتفاق می افتد.وی بیان داشت: مردم همیشه بخشی از خرید 
خود را از مغازه ها و بخشی را از فروشگاه های زنجیره ای و... 
انجــام می دادند و از این  پس نیز همین روال طبیعی ادامه 

خواهد داشت. 
تنها بر اساس پیش بینی روبه رو شدن با موج خرید مردم 
در ابتدای کار توصیه شــد ســازمان ها و فروشگاه هایی که 
قابل برنامه ریزی اســت )ســازمان میدان ها و فروشگاه های 
زنجیره ای( مکلف شوند ساعت فروش خود را افزایش دهند تا 
مطمئن شویم که مردم در کمترین زمان ممکن، کالای خود 
را خریداری می کنند.در این شرایط، اما برخی کارشناسان 
انتقاداتی را نســبت به اجرای طــرح کالابرگ الکترونیکی 
مطرح می کنند. کامران ندری، کارشناس اقتصادی اعتقاد 
دارد: نظام کوپنی در ســطح ملی که مــا هم آن را ابتدای 
انقلاب طی دوران جنگ تجربه کردی، مشکلات فراوانی به 
همراه دارد. مهم ترینش این است که فسادزاست. به هر حال 

در این سیســتم باید دستگاه نظارتی خیلی قوی ای وجود 
داشــته باشد که بسیار هزینه بر اســت. اگر همان مبلغ به 
صورت نقدی حتی به افراد دهک های پردرآمد هم پرداخت 
شود، به صرفه تر است تا بخواهید چنین سیستم نظارتی ای 
راه بیندازید.به گفته او، سیســتم کوپنی یک نظام نظارتی 
خیلی قوی می خواهد که اگر نداشــته باشید اصلًا به هدف 
اصابت نمی کند. اگر هم بخواهید این سیستم نظارتی خیلی 
قوی را ایجاد کنید، باید یک بوروکراســی عریض و طویل 
با هزینه های خیلی کلان ایجــاد کنید. به جای اینکه این 
هزینه ها ایجاد شــود، اگر به همه یکســان پرداخت کنیم 
به صرفه تر است.هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی نیز 
عنوان کرد: کوپن برای شرایط بسیار خاص و جنگی کاربرد 
دارد. امروز اگر گفته می شود در شرایط جنگ اقتصادی قرار 
داریم یعنی انضباط های پولی، مالی و مدیریتی کشور باید 
مدیریت شــود.وی متذکر شد: در حال حاضر بخش عمده 
کالاهای موردنیاز کشور را در داخل تولید می کنیم و برای 
اینکه اهمیت این موضوع مشــخص شود کافی است ارزش 
واردات کشــور را با ارزش ناخالص کشور مقایسه کنیم، در 
۱۱ ماهه امســال کل واردات کشور حدود ۴۰ میلیارد دلار 
بوده و تولید ناخالص ملی کشور حدود ۴۴۰ میلیارد دلار، 
یعنی ۱۰ درصد نیاز کشــور بســتگی به واردات دارد.حق 
شــناس تاکید کرد: به نظر می رسد اگر کوپن مجدداً رایج 
شود در کنار آن عارضه بزرگ تری به نام بازار سیاه ایجاد و 
قیمت های غیر واقعی شکل می گیرد و دهک های پردرآمد 
می توانند با هر قیمتی نیازهای خود را تأمین کنند و مجددا 
دهک های پایین دچار مشکل خواهند شد و قاچاق افزایش 

می یابد.

مروری بر ابعاد مختلف حادثه قطار مشهد - یزد

از حواشی مدیرعامل راه آهن تا بی توجهی به کیفیت ناوگان ریلی
پیکر هشت جانباخته حادثه قطار مشهد - یزد تشییع شد

رئیس سازمان امور مالیاتی:

مالیات ۹۶ درصد صاحبان مشاغل زیر ۲۰ میلیون است

آخرین خبرها از فاز دوم مردمی سازی یارانه ها

کالابرگ در راه است؟


